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L’any passat, a l’àrea de Barce-
lona es van viure més d’un cen-
tenar de nits tropicals, és a dir,
aquelles durant les quals la tem-
peratura és de 20 graus o supe-
rior. Aquest és un dels símpto-
mes de l’escalfament global, que
en l’àmbit metropolità s’està tra-
duint en un canvi de costums
respecte de l’ús d’uns dels seus
espais més concorreguts: les
platges. I és que des de fa un
temps, sobretot després de la fi
del confinament per la covid,
aquests amples espais a la vora
del mar s’han convertit en un
“oasi tèrmic” on la gent va per fu-
gir de la calor durant les nits.

Això és el que ha detectat l’À-
rea Metropolitana de Barcelona
(AMB), que està adaptant el ser-

vei de neteja de la sorra arran
d’aquest fenomen. Ho explica a
Línia Mar Daniel Palacios, cap
de platges de l’AMB, que recor-
da que, arran de la covid, l’ús so-
cial de les platges ha crescut. “La
gent va a la platja no només a ba-
nyar-se i prendre el sol, sinó
que també hi queda amb amics
o hi va amb la canalla cap al ves-
pre”, afirma. 

A LA PLATJA FORA D’HORES
Qui en dona testimoni de tot ple-
gat és el regidor de Platges de
Castelldefels, Marc Soler. “Hem
notat un tant per cent alt d’aflu-
ència a la platja en hores que no
eren de bany”, confirma l’edil en
una conversa amb aquesta pu-
blicació. Aquest fenomen, tan-
mateix, té especial rellevància a
ciutats amb platges urbanes, és
a dir, aquelles que estan a prop
de llocs habitats. I és que, en el
cas de Viladecans i el Prat, la llu-

nyania del litoral respecte del nu-
cli urbà dificulta que els veïns s’hi
puguin desplaçar quan cau el sol. 

Amb tot, aquest ‘nou’ com-
portament social ha obligat
l’AMB a modificar els horaris de
neteja de la sorra. “En algunes
platges hem hagut de començar
a garbellar la sorra cap a la una
de la matinada”, reconeix Pala-
cios, ja que s’han trobat persones
gaudint de les suaus temperatu-
res del litoral ben entrada la nit. 

Sigui com sigui, aquest can-
vi d’ús pot generar problemes de
convivència i de brutícia. En
aquest sentit, des de l’AMB re-
corden que, en general, les per-
sones que van al vespre a les plat-
ges són “cíviques”. En aquest
sentit, Soler destaca que la plat-
ja és un “motor econòmic” de
Castelldefels i que treballen per
mantenir-la neta. “Vetllarem
perquè estigui cuidada”, pro-
met el regidor castelldefelenc.

MEDI AMBIENT4L’Ajunta-
ment de Sitges ha presentat un
recurs a la Demarcació de Cos-
tes del ministeri de Transició
Ecològica contra el dragatge de
sorra que s’està fent a la plat-
ja de les Botigues, molt propera
a Castelldefels, però pertany-
ent al municipi sitgetà. 

Aquesta és la sorra que el
ministeri envia més tard a les
platges del Baix Llobregat,
des del Prat fins a Gavà, per
combatre la regressió del li-
toral causada per l’ampliació
del Port de Barcelona -que
enguany està fent també
aportacions de sorra-, entre
altres motius. 

Tanmateix, des de l’Ajun-
tament de Sitges asseguren te-
nir informes mediambientals
que indiquen que aquestes
operacions de dragatge de la
sorra mar endins generen da-
nys a l’entorn natural, a més

de provocar molèsties entre el
veïnat pel soroll que produei-
xen. Des del consistori sitge-
tà assenyalen que fa mesos
que van enviar aquests in-
formes al ministeri que, tot i
això, ha decidit tirar pel dret. 

De fet, després de diverses
reunions produïdes els úl-
tims mesos, el govern de l’Es-
tat ha anunciat que estudia
aplicar solucions estructurals
per frenar la regressió de les
platges de la comarca, sense
haver de fer cada any aporta-
cions de sorra provinents d’al-
tres municipis. Sense anar
més lluny, la directora de
Canvi Climàtic de la Genera-
litat, Mireia Boya, fa poc va tit-
llar aquestes aportacions de
“pegat” que no resol el pro-
blema, i va reconèixer que hi
haurà platges que desaparei-
xeran, unes paraules que van
generar rebuig a la comarca.

Sitges no vol que li treguin la
seva sorra per enviar-la al Baix
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La platja al vespre s’està convertint en un refugi climàtic contra la calor. Foto: Ajuntament de Castelldefels

L’últim racó fresc de la ciutat
» Les platges urbanes s’estan convertint en refugis climàtics per combatre la calor a les nits

» Les administracions detecten un increment de les persones que hi van a hores que no són de bany

F.J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT



OpinióJuny 2023

| 4

líniamar.cat

Dipòsit Legal: B 12315-2015
Difusió controlada

www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011

Editor-Administrador: David Centol i Lozano
Director General: Marcelo Villanueva
Director Editorial de Línia: Arnau Nadeu
Director Editorial dels webs temàtics: Quim Miró
Nous formats: Marga Moreno
Subdirectora de digital:Anna Corbatera

Subdirector d’edicions Línia:Albert Ribas
Edicions Línia:Albert Alexandre (diari metropolità),
Anna Utiel i Guillem Francàs (Barcelona), Olga
García (Vallès), Rubén Hidalgo (Barcelonès Nord
i Baix Maresme), Francisco J. Rodríguez (l’Hos-
pitalet i Baix Llo bregat), Mar Sifre (Montserratí), Toni

Delgado (Esports), Andreu Asensio (suplements
i branded content) i Júlia Estivill (xarxes)
Webs temàtics: Pere Giménez i Maria Cerezuela
Disseny gràfic:Susana Dicenta
Controller: Mauro Favieri
Distribució: Andrés Meca i Pablo Favieri

Aquests dies, informar-
se sobre l’actualitat po-

lítica és una mena de
tortura autoinfligida. Quin drama tot i
quina desesperança. Cafè i al lío perquè
la feinada que ens espera a totes les
trinxeres serà immensa. No ens podem
permetre el pessimisme perquè ens hi
va la vida.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

La presidència del Par-
lament [de les Illes Ba-

lears] en mans de feixis-
tes, atacar el català, perseguir docents,
“violència intrafamiliar”, antifeminis-
me, racisme i xenofòbia, punitivisme,
turisme fins a l’infinit per xuclar enca-
ra més aquesta terra. Això han pactat.
Ens trobaran als carrers.

@NeusTB_

Una cosa. En política
los pactos son absolu-

tamente legítimos, tam-
bién las estrategias, la picardía, el farol
y el as en la manga. Pero hay algunas
cosas que, aunque entren dentro de las
reglas, son veneno para el prestigio de
la política. Y una de ellas es mentir con
descaro.

A Catalunya hi viuen
[més de] 235.000 mar-

roquins [segons dades
de l’Idescat del 2022], la immensa ma-
joria dels quals es lleven cada dia a les
sis del matí per fer una feina de merda
i portar calés a una família que s’esti-
men tant com tu la teva. Penseu-hi una
mica abans de dir segons què.

@PunsodaRicart@apuente@juliahumet

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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Aterratge d’emergència al Prat: 
una passatgera s’ha posat de part1

2
La sorpresa de la policia en obrir les maletes
de cinc passatgers procedents d’Egipte al Prat

Enxampats a l’aeroport amb 5,2 quilos 
de cocaïna amagats a l’equipatge

Castelldefels tanca les votacions: 
Reyes o pacte alternatiu

El + llegit líniamar.cat
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Xecs de 10 euros a conductors que 
marquin 0,0 en alcohol a Castelldefels
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A les xarxes

@AlbertLloreta: Pobre Jordi Martí Grau,
que ha fet la feina bruta de mentir durant
setmanes negant cap “operació estranya”
de vots amb el PP...

@jaumecollboni: És el més alt honor ser el
nou alcalde de @bcn_ajuntament. Amb hu-
militat, afronto el repte més gran de la meva
vida. Seré l’alcalde de tots els barcelonins/es.

#AlcaldeCollboni

@elsmatins: Negocien per la Diputació: Xa-
vier Trias defensa la feina feta per la socialista
Núria Marín i ha obert debat en el seu par-
tit sobre la reedició del pacte Junts-PSC.

#QueElsBombin? #ComunsAmbPP

Safata d’entrada

Ja han passat uns dies d’en-
çà de les darreres eleccions
municipals i, per tant, hem

disposat de prou temps per ana-
litzar els resultats de forma re-
posada i amb profunditat. En el
nostre cas, hem millorat resultats
i augmentat vots: no només en
percentatge, sinó també en vots
absoluts, en un context d’alta
abstenció i de moltes dificultats de
la nostra formació de penetrar a
l’Àrea Metropolitana. Tot i la
magnífica feina d’altres ciutats
germanes, ni a Badalona, ni a
l’Hospitalet, ni a Cornellà, ni a Vi-
ladecans, ni a Sant Boi ni a mol-
tes altres ciutats Junts tindrà cap
representació. Com a partit tenim
molt a millorar. Hem vist que,
malgrat tot, la marca continua en
un mal moment i no podem anar
cremant equips en aquest camí.
Ens falta massa sovint saber com
apostar, dedicar temps i recursos,
així com identificar i potenciar re-
ferents al propi territori. 

A nosaltres, al Prat, ens cal-
drà seguir fent feina per fer del
nostre projecte de ciutat un ele-

Gràcies, hem recuperat el Prat! 
per Gerard Valverde (Junts pel Prat)

ment atractiu per al conjunt de
la ciutadania a tots i cadascun
dels districtes i barris, que
permeti sense cap renúncia
defensar la millora del Prat i
del nostre país. En aquestes
eleccions municipals hem as-
solit l’objectiu de recuperar la
representació al consistori amb
un regidor, quedant-nos a les
portes d’obtenir el segon, per
poc més de 60 vots. Cada vot
compta i, si fa quatre anys ens
en van faltar uns 30 per ser a
l’Ajuntament, ara ens han fa-
llat uns 60 per tal que la nos-
tra veu tingués més pes. Re-
cuperar i exercir l’únic lide-
ratge existent en el nostre es-
pai polític i alhora sumar for-
ces amb aquells que, tot i la
proximitat ideològica, no ens
han volgut acompanyar esde-
vé cabdal en aquest mandat. 

Finalment, cal recordar
que tot això ha sigut possible
només gràcies a una feina in-
tensa i a un gran equip que no
s’ha rendit malgrat les ad-
versitats, decidint lluitar i
persistir. Tot i això, la repre-
sentació institucional no és
una finalitat en si mateixa,
sinó una eina que posem al
servei de la ciutat per donar
veu als veïns i veïnes del Prat,
que són la veritable raó per la
qual el meu equip i un servi-
dor fem política. El nostre
compromís és representar de
forma honesta i exigent tots i
totes els que heu confiat en
nosaltres per continuar cons-
truint un projecte de ciutat
per a tothom. 

Gràcies a les gairebé 1.600
persones que ens heu fet con-
fiança. No us defraudarem!
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Els semàfors

La gran avaria que va col·lapsar
Rodalies a la comarca continua
sent un misteri. Gairebé dos
mesos després de l’incident,

Adif diu que està a l’espera d’un
informe que determini per què

es va incendiar un quadre 
de l’estació de Gavà.

pàgina 11Adif

La Plataforma Aprofitem els
Aliments (PAA) fa una dècada
que treballa per reduir el
malbaratament alimentari. 
El 10 de juny va organitzar a
Viladecans un dinar que va

reaprofitar mitja tona 
de menjar.
pàgina 14Aprofitem Els Aliments

Segons un estudi independent
de Transport & Environment, 
el Port de Barcelona és el que
més contamina de tota Europa.
Des de la institució ho neguen 
i asseguren que les dades 

que ofereix aquest organisme 
estan tergiversades.

pàgina 16Port de Barcelona
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NLes millors
perles

Dels creadors del Titanic, arriba el Titan. Un submarí turístic
que explorava les restes de l’emblemàtic transatlàntic ha

desaparegut. Els passatgers que hi viatjaven eren milionaris,
entre els quals hi havia un dels homes més rics del Pakistan. 

El masclisme no marxa. Un home va dir a la seva dona que
no feia res a casa i ella va reaccionar de la millor manera:

efectivament, va començar a no fer res. El resultat en pocs
dies va ser el caos. Esperem que aviat arribi el divorci.

De fet, el masclisme ha entrat també a les institucions. El nou
president del Parlament balear, Gabriel Le Senne, té

publicades piulades com aquesta: “Les dones són més
bel·ligerants perquè no tenen penis”. És de Vox, per si dubtàveu.

Una teleoperadora mor i els companys han de continuar
treballant dues hores més amb el cadàver al costat. No

ha passat a un país llunyà, ha passat a Madrid, i és una
mostra de la societat que tenim. Res més podem afegir.

LA FOTOAjuntament de Barcelona

Mirada pròpia

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat
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@alexfont: Ja fa dies que a les cases oku-
pades de la Bonanova no hi ha ni un cotxe
de policia. No és que el problema hagi
desaparegut. És que no n’hi havia cap.

@HiginiaRoig: [L’endemà dels plens d’in-
vestidura] “Els que escullen el mal menor
obliden amb gran rapidesa que estan es-
collint el mal” - Hannah Arendt.

@massanagranaire: Tant de bo algun dia
ens prenguem la independència de Cata-
lunya tan seriosament com se la prenen
els espanyols.

Flaixos

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça
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POLÍTICA4El nou mandat a
Castelldefels ha arrencat amb
una rebaixa del 4% del sou dels
regidors amb dedicació exclusi-
va i parcial. Són, de fet, els 15 edils
que formen part del nou govern
municipal, fruit de l’acord entre
el PP i Som Castelldefels. Aques-
ta rebaixa de les retribucions
afecta també els assessors i les
aportacions econòmiques a les
formacions polítiques del Ple,
que passen a rebre un 8% menys. 

Aquestes xifres, que va avan-
çar l’alcalde, Manuel Reyes, en
una conversa amb Línia Mar, te-
nen a veure amb la voluntat del
nou equip de govern d’estrèny-
er el cinturó en un context eco-
nòmic complicat. Així ho va ex-
plicar Reyes en el Ple extraordi-
nari del dia 22 on es va aprovar
la rebaixa de salaris. “Hem de ca-
minar en aquesta línia”, va ex-
pressar el batlle. 

La proposta de disminució de
les retribucions va rebre el vot fa-
vorable del PSC i el beneplàcit
implícit de la resta de formacions
polítiques, que es van abstenir.
“Comença bé el mandat amb
aquesta rebaixa de sous”, va dir
el regidor dels comuns Javier
Martín, que va criticar que els úl-
tims tres anys s’havia “disparat”
la partida per a retribucions dels
càrrecs electes, en concret fins a
un 15%. “Els donem un vot de
confiança, però que ningú no es
col·loqui medalles”, va avisar
Martín, que considera que la
rebaixa de sou és encara mo-
desta, en comparació amb l’aug-
ment que ha experimentat
aquesta xifra els últims temps. 

Per la seva banda, el regidor
del PSC Cristian Guillamón, va

afirmar que la portaveu del par-
tit, Ester Niubó, renuncia a la
seva dedicació i va destacar la
“flexibilitat” del seu grup a l’ho-
ra de donar suport a aquesta pro-
posta del govern de Reyes. 

L’alcalde, al seu torn, va agra-
ir la predisposició de les forma-
cions del Ple a l’hora de dialogar.
“És el millor equilibri de forces”,
va remarcar.

REAJUSTAMENT ECONÒMIC
Aquesta ha estat la primera gran
decisió del nou govern munici-
pal de PP i Som. Ara per ara, l’e-
quip de Reyes està prioritzant l’a-
nàlisi de la situació econòmica de
l’Ajuntament. I és que calcula
que ara per ara farien falta en-
torn de 8 milions d’euros per
quadrar els comptes d’aquest
any. El govern anterior no va
presentar un pressupost per al
2023 i, per tant, el consistori està
funcionant amb els comptes del
2022 prorrogats. Per tot plegat,
el nou govern de Castelldefels
donarà prioritat a quadrar els

comptes d’enguany, en un con-
text de baixada de la recaptació
que provoca que la corporació no
ingressi el que tenia previst. A
més, Reyes informa que prepa-
raran una proposta de pressu-
post per al 2024 que volen pre-
sentar-la en termini. 

Per tant, els impostos, alme-
nys de moment, no es tocaran,
reconeix Reyes, que durant la
campanya va posar molt èmfasi
en la rebaixa de les taxes. Per al-
tra banda, el govern municipal ja
treballa per retornar el doble
sentit de circulació a l’avinguda
Pineda, un dels mantres de la
campanya electoral de Reyes.

Amb tot, des de l’oposició ja
han promès estar amatents a
les decisions de Reyes. Tant Niu-
bó com Candela López, portaveu
dels comuns, van avisar en el Ple
d’investidura del dia 17 que no
permetrien “cap pas enrere” en
polítiques socials. Per la seva
banda, tant ERC com Junts van
advocar per una “ciutat diversa”
i que defensa les “minories”. 

Reyes, a la plaça de l’Església després de ser investit. Foto: Ajuntament

El Ple aprova una rebaixa de
sou del 4% per als regidors

» L’oposició veu amb bons ulls aquesta reducció de les retribucions
» El nou govern de Reyes prioritza quadrar els comptes d’enguany

Divergències entre l’AMB i
l’ACA pel consum d’aigua

SOSTENIBILITAT4Segons da-
des fetes públiques recentment
per l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB), a Castelldefels es
consumeixen més de 200 litres
d’aigua per persona i dia. 

Es tracta d’una xifra que do-
bla el consum mitjà a la metròpoli
i que, segons apunta el vicepre-
sident d’Ecologia en funcions de
l’AMB, Eloi Badia, guarda relació
amb la tipologia d’habitatge de la
localitat. “Segurament són cases
unifamiliars amb jardí o piscina
que no estan tenint una bona
pràctica o fent els hàbits incor-

rectes”, va afirmar Badia. Tan-
mateix, segons dades més re-
cents de l’Agència Catalana de
l’Aigua (ACA), Castelldefels ha
presentat un consum d’aigua per
persona i dia de 163 litres el
maig passat, és a dir, dintre dels
paràmetres que considera cor-
rectes l’agència en el context de
sequera actual. De fet, segons
aquestes dades de l’ACA, la ciu-
tat ha anat baixant el comptador
d’aigua corrent en l’últim any de
manera considerable, en passar
dels 195 litres consumits el juny
del 2022 als 163 del maig. 

Reyes rebutja ampliar el Prat
si això significa més soroll

AEROPORT4L’alcalde de Cas-
telldefels, el popular Manuel
Reyes, ha mostrat la seva opo-
sició a l’ampliació de l’aeroport
del Prat, si això significa més
avions sobrevolant la ciutat. “Tot
apunta que si hi ha ampliació hi
haurà més operacions per mi-
nut; no pot ser que Castelldefels
sigui el municipi que més su-
porta el soroll”, ha lamentat el
batlle en una entrevista a El Pe-
riódico, en la qual ha remarcat
que la configuració de pistes
que hi ha actualment tampoc és
una meravella. “El que vull és

que hi passin cada cop menys”,
ha reblat Reyes a l’entrevista al
citat mitjà. D’aquesta manera, el
nou alcalde mostra dubtes sobre
un projecte que defensen diri-
gents de la seva formació en
l’àmbit nacional i estatal.

Amb tot, l’alcalde ha propo-
sat a l’entrevista impulsar els ae-
roports de Reus i de Girona a tra-
vés de la connexió ferroviària
d’alta velocitat, com passa en
unes altres capitals europees.
Un posicionament idèntic al que
planteja Lluís Mijoler, alcalde
dels comuns al Prat.

La tipologia d’habitatge pot comportar consums elevats. Foto: Arxiu

Trànsit | 10 euros a canvi de marcar 0,0 en un control d’alcoholèmia
La Policia Local va premiar el dissabte 3 de juny a una trentena de joves d’entre 18 i 30 anys que van
marcar 0,0 en els controls d’alcoholèmia instal·lats a la ciutat. En concret, el cos els va regalar un xec
de 10 euros per gastar en benzina. Amb aquesta acció es va voler recompensar la sensatesa al volant.
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POLÍTICA4El PSC de Gemma
Badia, que va perdre la majoria
absoluta a les eleccions del 28M,
afronta el mandat amb més tran-
quil·litat després d’haver arribat
a un acord de govern amb Junts.
“Volem crear un govern estable
per afrontar un mandat on caldrà
estabilitzar i agafar embranzida
per iniciar una època plena de
reptes”, va expressar Badia en el
moment de rubricar el pacte
amb l’espai postconvergent. D’a-
questa manera, el PSC de Gavà
recupera la sociovergència i in-
corpora al seu govern al portaveu
i únic regidor de Junts, Isidre Ca-
sas, que agafa les regnes de la car-
tera de comerç, mercats i turis-
me. “Amb aquest acord esperem
que entri aire fresc [a l’Ajunta-
ment] i aportar el nostre granet
de sorra per millorar Gavà”, va
dir Casas, al seu torn. 

AMB JUNTS I NO AMB COMUNS
El vot de Casas, a més, va servir
a Badia per sortir escollida al-
caldessa a la primera votació
durant el Ple d’investidura, ce-
lebrat el 17 de juny. Aquell dia,
però, les mirades estaven posa-
des en els comuns. I és que En
Comú Podem Gavà va treure
dos regidors a les eleccions i, a
priori, hauria d’haver estat el soci
preferent dels socialistes. 

Finalment, Badia es va de-
cantar per Junts, extrem que va
ser rebut amb resignació per
part dels comuns. Miguel Her-
rera, portaveu del grup munici-
pal morat, va qualificar el pacte
de govern com “la victòria de la
sociovergència” i va assegurar
que continuaran treballant pels
“valors d’esquerres, la justícia, la

igualtat, l’ecologisme, el femi-
nisme i els valors republicans”.

EL NOU CARTIPÀS
Sigui com sigui, Badia ha pre-
sentat un cartipàs municipal di-
vidit en cinc àmbits diferents.
L’alcaldessa, com en el passat
mandat, reté la direcció de la se-
guretat i la Policia Local, així com

l’Agenda Urbana i la gestió del
Pla d’Actuació Municipal (PAM). 

El seu primer tinent d’alcal-
dia torna a ser Jordi Tort, que re-
cull les àrees de planificació ter-
ritorial i desenvolupament eco-
nòmic. Un àmbit on haurà de ba-
tallar amb els ecologistes con-
traris al Pla de Ponent, que pre-
tén construir 5.000 pisos a la

zona del Calamot i que ha com-
portat el rebuig de diverses enti-
tats, que l’han portat als tribunals. 

La segona tinença d’alcaldia
va a parar a Alba Riba, que ges-
tionarà les àrees d’educació, es-
ports, cultura i igualtat, mentre
que Èric Plaza continua sent un
dels pesos pesants del govern a
la tercera tinença d’alcaldia, amb
atribucions a espai públic, barris
i medi ambient. Cristina Ven-
drell, a acció social, i José Manuel
Vara, a hisenda, ocupen la quar-
ta i cinquena tinença d’alcaldia.

Pel que fa a les regidories de
barri, Isidre Casas es queda amb
el Centre i Barceloneta, Laura
Soler amb Àngela Roca i Can
Serra Balet, Jordi Tort amb Au-
siàs March i Can Ribes, Luis
Guitart amb Colomeres i Santa
Teresa, Èric Plaza amb Can Tin-
torer i Can Pere Bori, Cristina
Agustí amb Ca n’Espinós, Can
Tries i les Farreres, Catelijn
Kerstens amb Gavà Mar i José
Manuel Vara amb la Sentiu,
Bruguers i Bòbiles-Diagonal.

Escenificació del pacte de govern entre PSC i Junts. Foto: Ajuntament

Sociovergència per apuntalar
el govern municipal a Gavà

» El PSC prioritza Junts abans que els comuns per governar la ciutat
» Badia presenta un cartipàs dividit en cinc àmbits diferents

L’aclamat actor Luis Zahera
farà el pregó de la Festa Major

CULTURA4La Festa Major de
Sant Pere escalfa motors per
omplir la ciutat de propostes
per a totes les edats. L’encarre-
gat de donar la benvinguda a les
celebracions serà l’actor Luis
Zahera, guanyador de dos pre-
mis Goya per El Reino i As bes-
tas, el dimecres 28 de juny a par-
tir de les nou de la nit al parc de
la Torre Lluc. L’actor gallec pre-
sentarà aviat a Gavà el seu es-
pectacle Chungo, on narra vi-
vències personals que freguen el
surrealisme.

Amb tot, la Festa Major tin-

drà lloc entre el 28 de juny i el 2
de juliol, amb una programació
que barrejarà música, activitats
lúdiques i cultura popular. 

“Tornem a tenir l’oportunitat,
després de la Fira d’Espàrrecs, de
sortir al carrer a gaudir d’uns
dies de festa, de convivència i de
retrobament”, va expressar l’al-
caldessa, Gemma Badia, en l’ac-
te de presentació de la progra-
mació i el cartell de les festes, que
enguany vol traslladar dinamis-
me i mostrar la gran varietat de
propostes, a través de l’ús del co-
lor i les formes. 

L’origen de l’avaria a l’R2
continua sent un misteri

MOBILITAT4Gairebé dos me-
sos més tard, l’incendi a l’estació
de Rodalies de Gavà que va pro-
vocar una de les avaries i col·lap-
ses més grans a la xarxa ferro-
viària catalana que es recorden,
continua sent un misteri. 

A mitjans de mes, la ministra
de Transports, Raquel Sánchez,
va reconèixer que encara estaven
a l’espera d’un informe de labo-
ratori que ha d’aclarir l’incident.
I si en un primer moment Adif va
atribuir l’incendi a un presump-
te llamp, extrem que va des-
mentir el Servei Meteorològic

de Catalunya, ara per ara es des-
coneix per què un cable de la ca-
tenària de 2.000 voltis va caure
contra un senyal i va provocar
unes flames que van afectar un
edifici tècnic. El foc va provocar
la pèrdua de les comunicacions
amb la resta d’estacions, fet que
va obligar a interrompre el servei. 

De fet, la Generalitat va ha-
ver de col·locar busos per refor-
çar la mobilitat. Ara, el Govern
reclama 128.000 euros a l’Estat
pels busos que va haver de llogar,
i des del govern central assegu-
ren que estudiaran la petició.

Zahera ha estat guanyador de dos premis Goya. Foto: Chungo

Tradició | Gavà recupera la ‘romería’ a la Sentiu
Després d’una aturada provocada per la pandèmia, diumenge dia 18 l’Asociación

Cultural Andaluza de Gavà va tornar a celebrar la seva particular romería a 
La Sentiu. L’activitat ha tingut el suport de diferents comerços locals   

Casas (Junts): “Amb
aquest acord de govern
esperem que entri aire
fresc a l’Ajuntament”
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En Kevin no és un estra-
nger com els que nor-
malment apareixen a
les notícies. Ell no ha

creuat l’estret, no fugia de cap gu-
erra, fam o crisi econòmica i no es-
quiva la policia per evitar ser de-
portat. En Kevin és originari del
Canadà i és feliç a Barcelona. Fa
pocs mesos que va arribar a la ca-
pital catalana perquè es va en-
amorar d’una noia holandesa que
hi viu. “M’encanta la manera de
ser a Barcelona: la conciliació
entre feina i família és molt millor
que al meu país, on la gent se cen-
tra massa en els diners”, explica.
“Viure aquí amb un sou canadenc
és avantatjós, perquè el cost de la
vida és molt més baix que al meu
país”, afegeix. En Kevin treballa en
el sector de la comptabilitat. Té la
seva pròpia empresa, que està re-
gistrada al Canadà. És el que s’a-
nomena expat, però en el seu
cas també podem dir que és un
nòmada digital.

En els darrers temps, aquests
dos conceptes s’han colat en el de-
bat públic a Catalunya. De fet,
han aparegut en la campanya de
les eleccions municipals, sobre-
tot a Barcelona, per a uns com la
solució final per projectar la ca-
pital al món i per a altres com una
de les set plagues bíbliques. En el
seu programa, el PSC demanava
a la Generalitat “facilitar una in-
tegració més ràpida de la comu-
nitat expat”, però formacions
com la CUP denunciaven que “els
expats no contribueixen a enfor-
tir els barris” i fan augmentar els
preus dels lloguers. Sigui com si-
gui, el cert és que hi ha molt des-
coneixement al voltant d’aques-
ta població. Comencem, doncs,
trencant mites.

EXPAT O NÒMADA?
Encara que a ulls dels autòctons
pot semblar que tots són estra-
ngers del nord d’Europa o dels Es-
tats Units que viuen i treballen a
Barcelona, uns i altres són coses
ben diferents. Així ho considera
l’antropòleg José Mansilla, que de-
fineix els expats com “les persones
que fan feina per a una multina-
cional durant més d’un any en un
territori que no és casa seva o que
troben feina en un altre lloc amb
el seu idioma”. Per a l’investigador
i geògraf Agustín Cocola-Gant,
però, en els darrers temps la figura
de l’expat ha anat evolucionant.
“Ara molts són autònoms i n’hi ha
de diferents nivells”, considera.
“Els portuguesos, italians o grecs
són l’esglaó més baix d’aquesta
classe”, afegeix.

El nòmada digital respon a
una lògica diferent. Fabiola Man-
cinelli és investigadora i profes-
sora lectora del departament
d’Antropologia de la Universitat
de Barcelona i ha estudiat en pro-
funditat aquest fenomen que va
explotar amb la pandèmia, però
que ja té quasi dues dècades de
vigència. “Es tracta d’un treba-
llador de les professions digitals
que aprofita la possibilitat de
treballar lluny d’unes oficines
per veure món”, assenyala. “Els

estudis diuen que és una perso-
na que ve de països amb passa-
ports forts del nord global: molts
estatunidencs, britànics i nord-
europeus”, detalla. En la mateixa
línia, Mansilla afirma que aquests
treballadors viuen “un temps in-
ferior a un any en un indret i bus-
quen la temporada de sol per per-
llongar l’estiu en llocs com Bali o
Llatinoamèrica”.

Tot i que no hi ha gaire dades
sobre quants són els uns i els al-
tres, segons xifres de l’Ajunta-

ment, l’any 2021 hi havia a Bar-
celona una mica més de 101.000
persones provinents de països del
nord global. En la seva investiga-
ció sobre el fenomen al llibre Bar-
celona no té solució, el periodista
i expolític Antonio Baños els xifra,
sense distingir-los, en una mica
més de 100.000.

Des de fa poc més de dos
anys, l’Ajuntament de la capital ca-
talana compta amb un servei per
atendre aquesta població batejat
com a Barcelona International

Welcome Desk. L’organisme, que
té com a objectiu “facilitar l’acollida
de persones d’altres països que de-
cideixen establir-se, treballar, in-
vertir, estudiar i viure a la ciutat”,
va atendre, en el seu primer any de
vida, 768 persones de 93 nacio-
nalitats. Les dades de la iniciativa,
a les quals ha tingut accés el Línia,
determinen que un 74% són ho-
mes i més del 80% tenen menys
de 40 anys. El 56% són de fora de
la Unió Europea. Els seus princi-
pals països d’origen són Itàlia, els

Estats Units, el Regne Unit, Co-
lòmbia, França, Alemanya i l’Ín-
dia, i resideixen, sobretot, a Bar-
celona i a l’àrea metropolitana.   

CLASSE I IDEOLOGIA
Més enllà dels números, podem
definir aquesta població estra-
ngera segons altres conceptes. A
quina classe social pertanyen?
Quina ideologia tenen? Una altra
vegada cal distingir entre els dos
tipus d’estrangers. “L’expat acos-
tuma a ser progressista i defen-

A Barcelona es calcula que hi ha uns 100.000 estrangers del nord global. Foto: Vicente Zambrano González/Ajuntament de Barcelona

Quan parlem d’estrangers, sovint tendim a pensar en la població vinguda de
països pobres. Malgrat això, a l’àrea metropolitana de Barcelona hi ha milers de
persones que venen del nord global. Qui són els expats? Qui són els nòmades

digitals? Quina és la seva ideologia? En aquest reportatge ho expliquem.

Elsaltresestrangers:
rics,nòmades iexpats
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n Ho diu l’article 63 de la Llei
14/2013: els estrangers més rics po-
den obtenir un visat a cop de telona-
ri. Bé, no ho diu d’aquesta manera,
sinó que assenyala que “els estra-
ngers no residents que es proposin
entrar al territori espanyol per tal de
fer una inversió significativa de capi-
tal poden sol·licitar el visat d'estada
o, si escau, de residència per a inver-
sors, que tindrà una durada d'un
any”. Mentre els migrants que arri-
ben per mar jugant-se la vida han de
viure una odissea per regularitzar la
seva situació administrativa, el go-

vern espanyol, a través de l’anome-
nada Golden Visa, permet aconsegu-
ir els papers a la persona sense per-
mís de residència que gasta dos mi-
lions d’euros en deute públic espa-
nyol, un milió d’euros en accions en
una empresa o entitat  financera es-
panyola o que compra una casa per
valor de més de 500.000 euros. 

En aquest sentit, i segons lamen-
ta l’organització Transparència Inter-
nacional, “igual que un bé de luxe, es
poden comprar la ciutadania i els
drets de residència de la Unió Euro-
pea, i això genera riscos de corrup-
ció”. Tal com va publicar la Directa en
un reportatge d’investigació, la Gol-
den Visa ha reportat a l’estat espany-

ol quasi 1.000 milions d’euros de ciu-
tadans majoritàriament xinesos, rus-
sos i estatunidencs que s’han acollit
a aquesta llei.

No és l’única derivada d’aquesta
anomalia administrativa. En el ter-
reny local, la Federació d’Associa-
cions Veïnals de Barcelona (FAVB) va
demanar al ple de l’Ajuntament bar-
celoní, abans de la celebració de les
eleccions municipals, que s’exclogui
la capital catalana i la seva àrea me-
tropolitana del marc on té efecte la
llei. Per a l’organisme, aquesta regu-
lació està aconseguint tensar, enca-

ra més, un mercat immobiliari ja de
per si tensat, perquè està fent que
augmentin els preus. La FAVB asse-
gura que laGolden Visa accelera
“l’expulsió de la població del centre
de Barcelona” i augmenta la “gentri-
ficació a través de promocions d’ha-
bitatges de luxe”.  La federació
apunta que, des que la llei va entrar
en vigor amb els vots del PP i de CiU,
el govern espanyol ha concedit
14.801 visats d’aquesta mena “sen-
se que cap organisme de l’estat fis-
calitzi l’origen i el final d’aquests ca-
pitals”.  “Catalunya, amb un 40% del
total dels visats, ostenta el primer
lloc del rànquing”, denuncia l’orga-
nisme veïnal de la capital catalana. 

Visa per a rics

sa les causes socials i el medi am-
bient”, explica Mansilla. “Si són
alemanys, sovint voten partits
verds, mentre que els anglesos
són de centreesquerra i libe-
rals”, afegeix. A més, tenen una
posició social i un poder adqui-
sitiu elevat.

En canvi, segons Mancinelli, i
encara que els nòmades digitals es
defineixen com a classe mitjana,
per a ells la política no és un tema
que tingui importància. “La seva
ideologia és individualista neoli-
beral i es defineix pel culte i cele-
bració de la llibertat”. Així, aques-
ta població busca vides amb el mà-
xim confort, però “no es preocupa
de projectes col·lectius i, per ex-
emple, en lloc de treballar per
l’estat del benestar pensa en com
comprar-se una assegurança pri-
vada per tenir cobertura sanitària
a l’estranger”, assenyala la inves-
tigadora. Alhora, s’autoperceben
“com a pioners d’una revolució dels
costums del món laboral, però en
realitat acaben treballant moltes
hores”, remarca. “S’autoexplo-
ten”, assevera Mansilla.

El cas dels expats és una mica
diferent. “Sobretot quan porten els
fills a l’escola, comencen a fer
xarxes i fins i tot aprenen català”,
afirma l’antropòleg. “L’escola pú-
blica serveix per arrelar-los, però

quan tenen capacitat adquisitiva
porten els seus fills en centres pri-
vats internacionals”, lamenta. 

IMPACTES
La Maria porta el seu fill en una es-
cola del Poblenou. És integrant de
l’AFA i sovint rep queixes d’altres
mares i pares expats perquè a les
reunions es parla en català. Du-
rant la campanya de les eleccions
municipals, algunes formacions
com ERC o la CUP van denunciar
que aquestes poblacions estra-
ngeres suposen una amenaça
molt gran per a la supervivència
del català a la ciutat. Certament,
per als nòmades digitals i els ex-
pats, el català no és una prioritat.
“La gent se m’ha enfadat algun cop
perquè no estic aprenent el cata-
là i, en canvi, estic aprenent el cas-
tellà”, afirma en Kevin. El mateix
Mansilla confirma la idea i asse-
nyala que “són gent que no té in-
terès a aprendre l’idioma”. “L’ex-
pat segurament té més interès a
aprendre el castellà, però el nò-
mada digital cap de les dues llen-
gües”, diu. De fet, segons Cocola-
Gant, els nòmades digitals són di-
fícils de distingir dels turistes.

Aquest no és l’únic impacte ne-
gatiu que generen els altres es-
trangers. S’ha assenyalat que
aquesta població és la responsa-

“En lloc de treballar per
l'estat del benestar, 
els nòmades digitals
pensen en com
comprar-se una
assegurança privada
per tenir cobertura
sanitària a l'estranger”

ble de fer augmentar el preu dels
lloguers i de gentrificar barris
com el Poblenou o el centre de
Barcelona. Com que tenen un alt
poder adquisitiu, poden pagar
més per llogar un pis, i això dis-
para el valor del mercat immobi-
liari. Malgrat això, per a Mansilla,
si parlem de nòmades, es tracta
d’un problema “sobredimensio-
nat”. Segons Mancinelli, “tot i
que no en són la causa principal,
els nòmades digitals pateixen els
efectes del fenomen que causen”,
ja que tendeixen a llogar pisos per
una duració inferior als 11 mesos.

Finalment, aquesta població
també produeix canvis en el tei-
xit comercial. “Els residents de les
ciutats perden espai en detri-
ment de comerços adaptats als
gustos dels expats”, considera
Cocola-Gant. Es refereix a cafès on
es pot anar a treballar o botigues
amb alimentació internacional.  

FACILITATS
En Kevin no és com els estrangers
que apareixen a la televisió o als
diaris. Segurament hi ha una part
de racisme en la mirada tan dife-
rent que projectem cap a ell i cap
a la població estrangera amb me-
nys recursos. Més enllà d’això, no
tot és culpa dels mitjans. Les ma-
teixes administracions s’encarre-

guen de crear un abisme entre uns
i altres. “Per als polítics té més ren-
diment electoral sortir en una
foto amb emprenedors d’un co-
workingque amb un botiguer pa-
kistanès que és tan emprenedor
com els expats”, critica Mansilla.
Així mateix, al Barcelona Inter-
national Welcome Desk cal su-
mar-hi altres iniciatives com el vi-
sat especial per a nòmades digitals
del govern espanyol. Aquest do-
cument els permet viure al país
durant tres anys i s’entrega a
aquells estrangers que volen tre-
ballar en remot i que “no tenen
passaport de la Unió Europea
per exercir una activitat profes-
sional”, sempre que tinguin estu-
dis superiors.

Aquesta visió benevolent no-
més fa que aprofundir en el que
Cocola-Gant defineix com a neo-
colonialisme cultural i econòmic.
“Molts d’ells acaben pensant que
som pobres i que necessitem els
seus diners”, afirma. Són com
místers Marshallsmoderns. Es-
trangers que mai definiríem com
a migrants. Una qüestió de raça i
de classe.  

“Per als polítics té més
rendiment electoral
sortir en una foto amb
emprenedors d'un
‘coworking’ que amb
un botiguer pakistanès
que és tan emprenedor
com els expats”

Gràcies a les lleis estatals, els estrangers que gasten
almenys 500.000 euros en un immoble poden
regularitzar la seva situació administrativa

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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POLÍTICA4Tot i perdre la ma-
joria absoluta a Viladecans el
28M, el PSC ha assegurat un
mandat tranquil en reeditar l’a-
cord de govern amb els comuns,
que se sumen d’aquesta mane-
ra a l’equip de Carles Ruiz. Així,
la veterana Encarna García con-
tinuarà regint les qüestions re-
lacionades amb el medi am-
bient a la ciutat com a segona ti-
nenta d’alcaldia; l’altre regidor
morat, Ramón Espejo, s’encar-
regarà de salut, consum i co-
operació i solidaritat. 

Les dues formacions van for-
malitzar l’acord hores abans del
Ple d’investidura del dia 17 de
juny. Ho van fer per “enfortir les
polítiques de progrés dels últims
anys”. Les polítiques progres-
sistes, de fet, van centrar els
discursos d’investidura dels re-
presentants polítics. En aquest
sentit, Bàrbara Lligadas, porta-
veu d’ERC, va avisar que si PSC
i comuns “menystenen” els re-
sultats electorals, “s’equivoca-
ran”, en relació amb l’entrada de
Vox al Ple amb tres represen-
tants. “Al feixisme se li planta
cara, però amb intel·ligència, i te-
nint respecte i cura amb cadas-
cuna de les persones de la so-
cietat”, va afegir. Per la seva
banda, Marina Ferrer, portaveu
de Vox, va assegurar que entren
al consistori “amb ganes d’es-
coltar i posar solució als proble-
mes de la ciutat”. L’acompany-
en al grup ultra Alberto Delgado
i Josling Montilva, seguidora de
l’expresident dels Estats Units,
Donald Trump, a qui va felicitar
l’aniversari el dia 14 de juny
mitjançant un video a Twitter.
“Necessitem que torni, senyor”,

li va expressar, en referència a la
carrera de Trump per tornar a la
Casa Blanca.

Al seu torn, Fina Redondo,
portaveu del PP, que amb tres re-
gidors és la tercera formació al

Ple, va prometre “compromís i
força” per “servir les persones
que viuen a Viladecans”. 

EL NOU CARTIPÀS
Amb tot, Ruiz va superar la in-
vestidura i acaba de signar el pri-
mer decret del nou mandat, que
és ni més ni menys que el carti-
pàs amb les atribucions dels re-
gidors del seu govern. L’orga-
nització està pensada, afirmen
des de l’Ajuntament, per prio-
ritzar “els reptes marcats pel
pacte de govern” amb els co-

muns, basats en l’atenció a les
persones, l’ocupació, l’educació
i la transició energètica. 

La primera tinença d’alcaldia
queda en mans de Ricard Calle,
que portarà els temes de plani-
ficació territorial, Agenda 2030
i Esports. Encarna García, dels
comuns, serà la segona tinent de
medi ambient i patrimoni, men-
tre que a la tercera tinença d’al-
caldia hi ha Gisela Navarro, que
agafa les regnes de l’educació i al-
caldia. El quart tinent és Ansel-
mo Sánchez, que recull les car-
teres d’espai públic, seguretat i
del Districte II. 

La cinquena tinent és Olga
Morales, responsable d’acció
comunitària, igualtat i serveis
socials. Jordi Mazón, com a
sisè tinent d’alcaldia, agafa mo-
bilitat, transició ecològica, ne-
teja i ciència, mentre que Joa-
na Sánchez és la setena tinent
de govern intern, empreses i tu-
risme. Per acabar, Rosa Cañisà
és la nova regidora d’innovació,
comerç, formació, ocupació i
del Districte I. 

Foto de l’equip de govern de Viladecans. Foto: Ajuntament

Ruiz pacta amb els comuns 
i salva un govern en majoria

» Les dues forces pacten per “enfortir” les polítiques progressistes
» L’alcalde presenta un cartipàs centrat en l’ocupació i l’Agenda 2030

Un dinar d’aprofitament per
salvar mitja tona d’aliments

SOSTENIBILITAT4Prop de 300
persones van gaudir dissabte
dia 10 de juny d’un dinar popu-
lar d’aprofitament. Es tracta d’u-
na iniciativa de la Plataforma
Aprofitem els Aliments (PAA),
que treballa des de fa una dèca-
da per reduir el malbaratament
alimentari, des de la producció
fins a la distribució i el consum. 

Aquell dia, de fet, es van sal-
var 497 quilograms d’aliments,
que si no hagués estat per aques-
ta iniciativa, haurien acabat a les
escombraries. A banda, recupe-

rar aquests productes va evitar
generar 510 quilos de CO2.

En concret, eren aliments
donats per comerços de la ciutat
i recollits en una espigolada als
camps de conreu del municipi.
L’encarregada de convertir
aquesta collita en un menú de
cinc estrelles va ser la xef local
Cèlia Martínez, que va presentar
una proposta de bunyols de car-
bassó amb bròquil, sopa freda de
cirera amb cogombre, amanides,
torrades amb baba ganoush,
arròs amb verdures i postres.

L’Arxiu fa una crida per obtenir
fotos antigues del barri Sales 

HISTÒRIA4El barri Sales celebra
el seu centenari i l’Arxiu Muni-
cipal, ubicat precisament en
aquesta zona de la ciutat, ha fet
una crida a la ciutadania perquè
aporti fotografies antigues del
barri. De moment, amb motiu
del Dia Internacional dels Arxi-
us, que es va celebrar el 9 de
juny, l’Arxiu Municipal ha pre-
parat una exposició amb les ins-
tantànies que té de la zona. 

Xavier Calderé, arxiver mu-
nicipal, recorda que els testi-
monis documentals de la vida
d’aquest barri “són encara a les

nostres cases, als àlbums fami-
liars”, i convida el veïnat a por-
tar aquestes fotos a l’Arxiu -al
carrer Guifré el Pelós, 32- perquè
passin a formar part d’un fons
que pugui ser consultat per ge-
neracions futures. 

UN BARRI FET A SI MATEIX
El barri Sales es va nodrir de
persones provinents de fora de
Catalunya, que l’han modelat “a
partir de la lluita veïnal i de la
transformació que  han volgut
els seus veïns i veïnes”, reivin-
dica Calderé. 

La iniciativa va comptar amb desenes de voluntaris. Foto: Ajuntament

Cultura |Tot a punt per al Festival Al Carrer
Del 30 de juny al 2 de juliol, 36 companyies escenificaran una setantena 

de funcions en el marc del Festival Al Carrer, que omplirà els carrers 
de la ciutat de propostes de teatre provinents de tot el món. 

Encarna García i Ramón
Espejo, regidors
morats, apuntalen 
el govern del PSC
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POLÍTICA4Els resultats del 28M
el van deixar en safata, i els co-
muns i el PSC han reeditat l’a-
cord per governar el Prat els
pròxims quatre anys en coalició.
L’acord, subscrit dos dies abans
del Ple d’investidura del dia 17 de
juny, preveu la configuració d’un
“govern plural i de progrés”. Es
tracta d’un acord a imatge i
semblança dels signats a Vila-
decans i Sant Boi, amb la dife-
rència que al Prat qui te la pae-
lla pel manec són els comuns.
Fruit d’aquest pacte, Lluís Mi-
joler, dels comuns, va tornar a
ser investit alcalde, amb els vots
dels nou regidors morats i dels
sis socialistes, que conformen
una majoria de 15 representants
sobre els 25 que hi ha al Ple. 

L’acord entre comuns i so-
cialistes “és un primer pas per a
la conformació d’un govern plu-
ral de progrés que permeti la go-
vernabilitat i l’estabilitat neces-
sàries per abordar els reptes
que té plantejats la ciutat”, indica
el document que van signar Mi-
joler i Juan Pedro Pérez, porta-
veu del PSC. Ara caldrà esperar
a la presentació del cartipàs mu-
nicipal, que es preveu que esti-
gui enllestit i presentat durant la
primera setmana del juliol, tal
com resa l’escrit de l’acord. 

D’aquesta manera, l’espai
polític hereu de la Iniciativa de
Lluís Tejedor ja fa cinc mandats
-és a dir, 25 anys- que pacta un
govern amb els socialistes, sent
una de les parelles de ball més
longeves de la política baixllo-
bregatina. De fet, malgrat al-
gunes crítiques de Pérez cap de
Mijoler -de qui va arribar a dir
que havien constatat que “no

era Tejedor”-, en cap moment hi
ha hagut perill que aquest pac-
te no arribés a bon port. Sense
anar més lluny, en una entre-
vista de fa uns mesos a Línia
Mar, Mijoler va assegurar que
no es veia governant amb nin-
gú que no fos el PSC. 

Sigui com sigui, les dues for-
macions han pactat la creació
d’un grup de treball que ha d’e-
laborar el Pla d’Actuació Muni-
cipal, el full de ruta del mandat
que es configurarà d’acord amb
els programes electorals de les
dues formacions polítiques. 

A l’oposició queden, en
aquest ordre de representació,
ERC -amb tres regidors-, PP, Jó-
venes y Pensionistas Decidimos

(JPD) i Vox amb dos, i Junts
amb un representant. 

Va ser precisament el regidor
de Junts, Gerard Valverde, l’en-
carregat d’obrir els parlaments
de l’oposició. “Som un projecte
renovat amb arrels a la ciutat”,
va expressar Valverde. Rafael
Millán, regidor de Vox, va dir que
ells serien “la veu dels que fa
anys que estan silenciats”, en re-
ferència als seus votants. Al seu
torn, Jorge Monteagudo, repre-
sentant de JPD, va lamentar l’e-
levada abstenció a les munici-
pals, la qual va atribuir al “des-
encant” dels veïns davant la ges-
tió municipal de PSC i comuns.

Miguel Ángel Ochoa, porta-
veu del PP, va desitjar encerts a
l’alcalde Mijoler. “Els vostres en-
certs seran els encerts del Prat”,
va afirmar. Jordi Ibern, d’ERC, va
anunciar una oposició “crítica,
però alhora constructiva”. Per
acabar, Mijoler va destacar que
els reptes de la ciutat són la sos-
tenibilitat, el creixement urba-
nístic i l’educació, entre altres.

Els 25 regidors del Ple del Prat. Foto: Ajuntament

Comuns i PSC donen continuïtat
al govern de coalició al Prat

» Les dues forces pacten per crear un govern “plural i de progrés”
» Està previst que el cartipàs quedi enllestit a principis de juliol

Les guinguetes de la platja
comencen una nova vida

LLEURE4El procés de licitació
de les guinguetes a la platja del
Prat ha comportat un canvi en
el paisatge d’aquest sorral. I és
que el mític El Calamar s’aco-
miada després de 19 anys de
presència a la platja pratenca.
La raó és que no ha guanyat el
concurs de licitació que va po-
sar en marxa l’Ajuntament, i
que s’han endut Colasan Fami-
ly SL i el grup Iguana. 

“M’acomiado de la qual ha
estat casa meva, la meva platja,
amb orgull d’haver format part
d’aquesta gran família d’amics,

clients i treballadors, que són els
calamars”, va expressar a les
xarxes socials recentment el seu
propietari. Sigui com sigui, en un
post més recent, el gerent del Ca-
lamar ha volgut deixar clar que
en cap moment ha acusat l’A-
juntament d’haver-los volgut
expulsar de la platja.

Tanmateix, hi ha una altra
guingueta el procés de la qual en-
cara no s’ha tancat i s’està ava-
luant. Pel que fa a les altres
dues, els negocis que han gua-
nyat el concurs ja han arrencat
la seva activitat. 

El Port, a l’ull de l’huracà per
la contaminació dels creuers

MEDI AMBIENT4Segons un es-
tudi de Transport & Environ-
ment, el Port de Barcelona va ser
l’any passat el que més conta-
minació va emetre a causa dels
creuers que hi van fer parada. En
concret, la infraestructura va
produir el 2022 18,2 tones de
diòxid de sofre, prop del triple
del que va emetre el trànsit ro-
dat de Barcelona en el mateix pe-
ríode de temps.

I és que els 106 creuers que
van atracar a Barcelona el 2022
van expulsar el mateix que mig
milió de vehicles.  Aquestes da-

des, tanmateix, estarien “tergi-
versades”, segons apunten des
del Port de Barcelona. Segons
fonts de la infraestructura, l’es-
tudi de Transport & Environ-
ment compara les emissions
dels cotxes en un dia amb la dels
creuers durant 50 dies.

OPOSICIÓ AL PDU DEL PORT
I continuant amb el Port, els
ecologistes de Zeroport han pre-
sentat una esmena a la totalitat al
Pla Director Urbanístic (PDU) de
la terminal logística del Port per-
què diuen que “trinxa el Delta”.

Imatge de la mítica guingeta El Calamar. Foto: El Calamar

Comunicació | Neix Cosme FM, el podcast del barri
Un grup de veïns ha creat el podcast Cosme FM, una proposta que s’ha

estrenat recentment a El Prat Ràdio i que està impulsada per veïns del barri.
L’objectiu és donar veu a Sant Cosme i a les activitats que s’hi organitzen.

Ja fa cinc mandats 
que l’espai polític hereu
d’Iniciativa pacta 
amb el PSC al Prat
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POLÍTICA4Sant Boi continuarà
governada per una coalició en-
tre el PSC i Sant Boi En Comú
Podem. Així ho van rubricar
poc abans de la revetlla de Sant
Joan les dues formacions, en un
acord que dona continuïtat a
l’acció de govern dels últims
anys i que pretén “continuar
construint la ciutat de manera
col·lectiva amb la ciutadania,
els agents socials i econòmics del
territori, les forces polítiques
democràtiques i els centres de
coneixement”, sostenen. 

En aquest sentit, advoquen
per polítiques centrades en la
convivència, la igualtat, l’educa-
ció i la lluita contra el canvi cli-
màtic, entre altres. A més, posen
especial èmfasi en el que des-
criuen com a “grans reptes de
ciutat”, com ara el desmantella-
ment de la caserna, el trasllat de
la subestació elèctrica o les ob-
res de la variant de la C-245, que
arrencaran ara a l’estiu. 

D’aquesta manera, els co-
muns eixamplen l’àmplia majo-
ria del govern de la socialista Llu-
ïsa Moret, que el dia 17 va sortir
investida alcaldessa amb els vots
de la seva formació i dels dos re-
gidors morats. A falta de conèi-
xer el cartipàs -que serà presen-
tat dimecres dia 28, segons con-
firmen fonts municipals-, el go-
vern de Moret estarà confor-
mat per 16 representants del
PSC i dos de Sant Boi En Comú
Podem. Divuit regidors dels 25
que hi ha al Ple que garanteixen
un mandat tranquil per a Moret. 

“HA GUANYAT EL CONTINUISME”
De fet, amb la victòria per ma-
joria absoluta que va obtenir el

PSC el 28M, la ciutat arribarà al
mig segle havent estat governa-
da pels socialistes. És en aquest
punt on Jaume Sans, portaveu
de la principal força de l’oposi-
ció, ERC, posa especial èmfasi.
“Ha guanyat el continuisme,
amb un 50% de participació.
Preocupant”, expressa el líder
republicà, que recorda aquella

màxima de l’escriptor Joan Fus-
ter, quan deia que la política “la
fas o te la fan”. 

Per tot plegat, Sans es re-
ivindica com a portaveu de “l’ú-
nica alternativa d’esquerres,
republicana i independentis-
ta”, i diu que el govern socialista
“frena el potencial i el dina-
misme” de la ciutat, que segons
ell “llangueix”. 

Sigui com sigui, l’Ajunta-

ment s’enfronta a quatre anys
marcats per les grans transfor-
macions relacionades amb el
desmantellament de la caserna
militar de Santa Eulàlia i el tras-
llat de la subestació elèctrica. 

Pel que fa al primer equipa-
ment, hi ha un compromís de
Defensa sobre la taula per tras-
lladar aquest recinte militar a un
altre indret als afores del muni-
cipi, on no constrenyi el creixe-
ment urbà. D’aquesta manera, la
caserna deixarà lliure un im-
mens espai que ha de convertir-
se en un nou barri. 

De moment, el govern espa-
nyol va anunciar la construcció
de 1.600 habitatges socials als
terrenys que deixi lliure el quar-
ter, promesa que pot accelerar la
retirada de l’equipament. Caldrà
veure, però, si la paraula de De-
fensa es compleix, abans de llan-
çar les campanes al vol. El cert és
que els veïns, tal com van de-
clarar el mes passat a aquesta
publicació, reclamen equipa-
ments per al futur barri que s’hi
aixequi i que, sobretot, es tingui
en compte la seva opinió.

El moment de la rúbrica de l’acord amb els comuns. Foto: Ajuntament

Els comuns se sumen al govern
i eixamplen la majoria del PSC

» Els dos partits pacten per un consistori “d’esquerres i progressista”
» ERC lidera l’oposició, amb 3 regidors: “Ha guanyat el continuisme”

Moret copresideix la trobada
digital d’alcaldes de la UE

INNOVACIÓ4La transformació
digital és un tema que està sobre
la taula i és d’interès per als
municipis europeus. En aquest
sentit, el dia 15 de juny l’alcal-
dessa, Lluïsa Moret, va copresi-
dir la primera Assemblea Digi-
tal d’Alcaldes i Alcaldesses de la
Unió Europea (UE), celebrada a
Brussel·les i en la qual es van
compartir bones pràctiques per
abordar els reptes de la trans-
formació digital. 

Per a Moret, aquest feno-
men és “un dret de la ciutada-
nia”, i també “un procés que s’ha

de fer pas a pas per a poder in-
corporar-hi a tothom”, va de-
clarar aquell dia a la capital eu-
ropea. L’alcaldessa va copresidir
la trobada conjuntament amb
Seppo Määtä, alcalde d’Oulu,
la ciutat que allotja la seu de No-
kia des de fa mig segle i que va
ser la primera del món a oferir
una xarxa de wifi oberta.

Amb tot, durant la cimera es
va presentar la plataforma Lor-
dimas, una eina a disposició de
les administracions públiques
que serveix per mesurar la seva
maduresa digital. 

Sant Boi i la UB sumen forces
en l’àmbit de la logística

FORMACIÓ4L’Ajuntament i la
Universitat de Barcelona (UB),
amb la col·laboració de l’em-
presa Prologis, han presentat
un programa de formació uni-
versitària en l’àmbit de la logís-
tica. El projecte, ‘Logistics Trai-
ning in Motion’, va ser presentat
en el marc del Saló Internacional
de la Logística, que es va celebrar
a Barcelona del 7 al 9 de juny. 

Aquesta triple aliança vol
donar resposta als nous reptes i
a les necessitats del sector de la
logística, un àmbit en el qual
Sant Boi fa temps que hi aposta.

Així ho va explicar al Saló de la
Logística Lluïsa Moret, alcal-
dessa. Per la seva banda, Joan
Guàrdia, rector de la UB, va ex-
pressar la voluntat de la institu-
ció de ser “referent al territori”
i també de ser “útils i innovadors
per avançar cap a una nova re-
alitat acadèmica”. 

Per acabar, el vicepresident
de Prologis España, Cristian
Oller, va recordar que la logísti-
ca ha experimentat un fort auge
els últims anys i que cal “generar
talent de qualitat per comptar
amb nous perfils professionals”.  

Moret, tercera per la dreta, a la reunió a Brussel·les. Foto: Ajuntament

Arrestat | Estafava dones a través d’aplicacions de cites
Els Mossos van detenir l’1 de juny un home acusat de dos delictes d’estafa a dues dones que havia

conegut a través d’aplicacions de cites. L’arrestat es feia passar per un metge i demanava diners en
efectiu a les víctimes, prometent que els hi tornaria. Les dues dones li van deixar prop de 5.000 euros.

L’Ajuntament
s’enfronta a un mandat
marcat pel trasllat de la
caserna i la subestació
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líniamar.cat Campanya contra els incendis

4El conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, i la consellera
d’Acció Climàtica, Teresa Jordà,
han fet una crida a la conscien-
ciació i la col·laboració de la
ciutadania per prevenir incendis.
Elena ha assenyalat que hi ha un
risc “molt elevat” d’incendis i ha
explicat que “la realitat és dura”,
especialment en un context de
sequera. Per la seva banda, Jor-
dà ha indicat que, tot i que el
mes de maig ha plogut, no ho ha
fet de forma suficient.

Els dos consellers van fer
aquesta crida durant la presen-
tació de la campanya informati-
va d’enguany contra el risc d’in-
cendi, el passat 1 de juny, que re-
marca la necessitat de prevenir
i evitar els incendis causats per
l’acció humana.

El llançament d’aquesta
campanya informativa, Foc off,
coincideix amb l’inici de la cam-
panya forestal, que enguany ha
començat 15 dies abans del que
és habitual i no finalitzarà fins al
30 de setembre. Es tracta d’una
de les campanyes forestals més
difícils i llargues dels darrers
anys, amb un risc molt elevat
que es produeixin incendis de

grans dimensions. De fet, per
primer cop en 10 anys s’ha acti-
vat el nivell 3 del Pla Alfa.

MÉS EFECTIUS
Els 3 anys de sequera acumu-
lada, l’augment de les tempe-
ratures i la concentració de bio-
massa seca als boscos expli-
quen la dificultat d’aquesta cam-
panya forestal. És per això que
s’han reforçat els cossos que
s’ocupen de l’extinció dels focs,
amb 35 mitjans aeris i més de
3.000 efectius, per afrontar la
campanya amb més garanties.

S’han reforçat els cossos que s’ocupen de l’extinció dels focs. Fotos: ACN

Crida del Govern pel risc d’incendis
» El conseller d’Interior, Joan Ignasi Elena, diu que hi ha un risc “molt elevat” i que “la realitat és dura”
» La Generalitat demana conscienciació i col·laboració a la ciutadania per prevenir possibles focs

SI VEUS FOC, 
TRUCA AL 112

4El telèfon d’emergències
112 té un paper principal en
la lluita contra els incen-
dis, perquè és el canal d’en-
trada dels avisos que activa
tots els serveis d’emergèn-
cies. Si veus una columna
de fum o un indici de foc fo-
restal, truca immediata-
ment al 112 i no et refiïs
que algú altre ja hagi trucat.
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Esports Futbol | Miguel Motoso, nou entrenador de l’AE Prat 
Després de la marxa d’una icona com Pedro Dólera, l’AE Prat ja té nou entrenador per al primer equip

masculí per al curs 2023-2024: serà Miguel Motoso, fins ara tècnic del filial, de Primera Catalana.
“Comparteix, coneix i aplica la nova idea de joc de l’AE Prat i és un valor que volem potenciar”, diu l’entitat. 

A la una del migdia de divendres
passat, l'entrenador Víctor Gon-
zález (Gavà, 1992) va publicar
un tuit amb un comunicat ma-
quetat amb l'escut del Club Sala
5 Martorell i una foto d'ell do-
nant instruccions al vestidor.
"Poso fi a una gran etapa! He
pres la decisió de no continuar
dirigint l'equip la pròxima tem-
porada", compartia.

"Després de complir i inclús
superar els objectius marcats,
em sento buit d'energia i passió",
confessava González, que en les
sis temporades com a tècnic del
Club Sala 5 Martorell ha acu-
mulat dos ascensos, primer a Se-
gona B com a campions de Ter-
cera el curs 2019-2020, i des-
prés, la temporada passada, a
Segona. O també "una gran par-
ticipació" en la Copa del Rei de
la temporada 2020-2021, per-
dent per 3-6 contra l'Industrias
Santa Coloma als vuitens de fi-
nal, on l'equip havia arribat su-
perant quatre eliminatòries. El
passat 11 de novembre va ser gu-
ardonat per la Federació Cata-
lana de Futbol durant el 10è Dia
de l'entrenador per la seva gran
temporada 2021-2022.

UN AFORTUNAT
"Ha estat una decisió molt difí-
cil i meditada, perquè aquest
club ha estat casa meva durant
molts anys, però penso que és el
millor per a les dues parts. In-
finites gràcies a jugadors, cos
tècnic, junta directiva i espe-

cialment a l'afició pel tracte i l'a-
fecte", enraonava el gavanenc.

"He tingut la sort de treba-
llar amb grans professionals i,
sobretot, amb persones molt
boniques. Me'n vaig feliç pel tre-
ball fet. No ha estat un camí fà-
cil, però entre tots hem conver-
tit el Club Sala 5 Martorell en un
referent del futbol sala català.
Vull desitjar-li el millor a aquest
gran club. Estic convençut que
continuarà avançant cap a fites
més altes", afegia. "Eternament
agraïts pel teu treball i dedica-
ció inesgotable. Aquesta sempre
serà casa teva", va publicar més
tard l'entitat martorellenca.

Se'n va una figura clau del
Club Sala 5 Martorell, amb ga-
irebé 200 partits a la banqueta.
Diu adeu un enamorat del futbol
sala des que va començar a ju-
gar a l'escola amb cinc anys. El
seu primer club seria el de la

seva ciutat, el Futbol Sala Gavà,
amb qui va arribar al primer
equip. "És una entitat que sem-
pre tindré al cor i que em va do-
nar moltes oportunitats i amis-
tats. Em van ajudar a créixer
molt. Per a mi aquest esport és
màgic perquè et permet parti-
cipar i tocar molts cops la pilo-
ta en comparació amb el futbol
11. Aviat vaig veure que hi podia
explotar millor les meves quali-
tats i recursos, i és espectacular,
perquè es jugava en espais re-
duïts", enraona per a Línia Nord
González, que és entrenador de
l'xBuyer Team, de la Kings Lea-
gue, la competició organitzada
per Kosmos Global Holding,
l'empresa de Gerard Piqué.

LES DECISIONS
"Quan dirigeixes un grup ets qui
pren més decisions i els jugadors
necessiten informació, has d'ad-

vertir-los i explicar-los els teus
motius i arguments. Anticipar-
te a les situacions és un dels deu-
res que tens com a entrenador
i és el que intentes fer amb els fi-
xatges", exposa González, que
sempre tracta d'adaptar-se al ti-
pus d'esportistes amb què
compta. Ha apostat per dife-
rents sistemes i vol triar els que
millor li funcionen en cada mo-
ment. No es casa amb cap mo-
del, sinó que s'adapta a les cir-
cumstàncies i sense amb la ma-
teixa premissa: la competitivitat.

Els seus equips són ambi-
ciosos, inesgotables i apassio-
nats. Una recepta que va fer que,
malgrat perdre per 4-2 contra
l'Alzira FS el passat 29 d'abril,
s'assegurés la permanència per
les derrotes dels seus immediats
perseguidors, el CD El Valle, que
va caure 3-5 davant el CD Le-
ganés, i el Club Atlético Ben-

avente FS (6-7 contra el Barça
Atlètic B). A més, després de su-
perar per 3-5 Manresa FS el
passat 2 de maig, l'equip de
González s'ha classificat per a la
Final a Quatre de Copa Catalu-
nya, que disputarà al setembre.

UN DIA ETERN
González sempre tindrà ben
present el diumenge 19 de juny
de l’any passat, quan l’equip va
vèncer per 7-3 la Unión Tres
Cantos, a qui ja havia superat
a l'anada (3-5), i van aconseguir
l'ascens a Segona Divisió.
"Quan vèiem que corria el
temps i que teníem una renda
important... Teníem el somni a
tocar i no podíem desconcen-
trar-nos... I quan ja estava fet...
Brutal! No sabria descriure el
moment i les emocions amb les
paraules precises", conclou,
orgullós, González.

Toni Delgado
GAVÀ

VíctorGonzález:se’nvaunídol
» L’entrenador gavanenc deixa la banqueta del Club Sala 5 Martorell, amb qui ha assolit dos ascensos  
» “Ha estat una decisió molt difícil i meditada, però penso que és el millor per a les dues parts”, diu

Víctor González, durant un temps mort, i guardonat per la Federació. Fotos: Club Sala 5 Martorell/ Federació Catalana de Futbol
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Coralina és la serventa de la mansió
d’Ottavio, on va néixer i va ser criada “com
una filla” al costat de l’hereu, el jove Flo-
rindo. Però ara el senyor Ottavio ha en-
viudat en una edat avançada i s’ha tornat
a casar amb Beatrice, que mou tots els fils
amb astúcia per tal que el seu propi fill, Le-
lio, sigui el destinatari de l’herència del vell. 

A la Biblioteca de Catalunya.

Teatre

Coralina, la serventa amorosa
La Perla 29

El grup Les Montses, de Sant Vicenç dels
Horts (Baix Llobregat), ha publicat el
seu quart àlbum: De tots colors (Discme-
di). Segons la discogràfica, es tracta del
disc on el grup ha deixat més de banda
el seu folk habitual per començar a ex-
plorar sons més electrònics. Això sí, re-
marquen que ho han fet sense perdre l’es-
sència que els caracteritza.

Música

L’Isaías, de 40 anys, era un arquitecte pro-
metedor. Ara passa els dies entre l’estu-
di i el parc on juguen els seus fills, i sent
que no és on hauria de ser. Amb la seva
dona, l’Ainhoa, es va notant el pas del
temps i l’esgotament de la paternitat. En
aquest context, l’Isaías estableix una
amistat amb la Sonia, mare d’un altre nen
de l’escola, amb qui aprendrà molt.

Pelis i sèries

Una vida no tan simple
Félix Viscarret

De tots colors
Les Montses

L’Orgullosa 2023
Barcelona torna a celebrar enguany el Dia Internacional
de l’Orgull LGTBI, que es commemora el 28 de juny, amb

la segona edició de l’Orgullosa. El Moll de la Fusta serà
l’escenari d’un concert multitudinari que estarà presentat
per l’artista Llum i que constarà de tres parts diferents. El
primer bloc comptarà amb la direcció artística de Raül

Refree i estarà dedicat al flamenc. El segon, més folk i fes-
tiu, tindrà les Tanxugueiras com a protagonistes, i final-

ment, durant el tercer bloc, el Moll de la Fusta es converti-
rà en una passarel·la carregada de fantasia i energia. 

R A F A  P E Ñ AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Cartes a la mare. I ara la lluna somriués un
homenatge a una dona, a una mare. Una
reflexió sobre la vida, la mort, la incerte-
sa i la felicitat. Un intent de posar parau-
les a sentiments i emocions. Un recull de
vivències de l’autora, la periodista Meritxell
Vañó, marcats per la mort de la seva mare
als 56 anys i pel confinament de la pan-
dèmia de la covid el 2020.

Llibres

Cartes a la mare. I ara la lluna...
Meritxell Vañó Marco

|Park Beyond
Dissenya, crea i gestiona el teu propi parc d’atraccions en aquest

divertit videojoc disponible per a PC, PS5 i Xbox Series X/S.
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L’Acadèmia Catalana de Gastronomia i Nu-
trició va entregar els seus premis el passat
15 de juny als jardins del Palau de Pedral-
bes, a Barcelona. El triomfador de la gala

va ser el xef Rafa Peña, que va rebre el mà-
xim guardó, el Premi Nacional de Gastro-
nomia 2023. Actualment, Peña és copro-

pietari, juntament amb Mireia Navarro, del
restaurant Gresca, situat a l’Eixample bar-

celoní. La seva trajectòria professional,
però, ha estat vinculada a altres restau-

rants de renom, entre els quals destaca El
Bulli. Per al president de l’Acadèmia, Carles
Vilarrubí, Peña s’ha convertit “en un refe-
rent del que és la cuina catalana tradicio-

nal, però moderna”, tal com ha dit a Catalu-
nya Ràdio. Qui vulgui comprovar per què,

segurament haurà de fer cua al Gresca.

Famosos

Ser un cuiner de renom
És el copropietari del restaurant barceloní Gresca

Guanyar el Premi Nacional de Gastronomia
És el guardó que atorga l’Acadèmia Catalana de Gastronomia

Ganes de tastar els seus plats
Els usuaris que ja ho han fet creuen que el premi és merescut
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CRÒNICS

Els costos de les malalties cròniques o de llarga evolució
representen el 75% de les despeses a l’atenció sanitària 

TERÀPIA

DESPESA

SALUT

E S T I L S  D E  V I D A

iMEDICINA PREVENTIVA
L’exercici físic estalvia problemes, particularment en l’àmbit de
la salut. Però també estalvia diners a la sanitat pública. Això és el
que es desprèn d’un estudi elaborat per l’Associació d’Inferme-
ria Familiar i Comunitària de Catalunya, segons el qual les activi-
tats comunitàries de prevenció de la salut estalvien fins a 5.626
euros per individu i any a la sanitat pública. 

L’estudi, liderat per la infermera del CAP Terrassa Nord San-
dra Bravo, analitza el cost i la qualitat de vida dels pacients
abans i després de les intervencions comunitàries dutes a terme
per prescripció mèdica al seu centre d’atenció primària. Les in-
tervencions consistien en teràpies de ball, exercicis de forma i
estiraments, tallers psicoeducatius o teràpies d’entrenament fí-
sic, totes adreçades a persones amb dolor crònic, síndrome de
sensibilitat central o fragilitat funcional.  

Després de fer totes aquestes activitats, del 19% de les per-
sones que presentaven fragilitat originalment es va passar a un
3%. I també es van observar millores notables en l’energia, el
dolor, les relacions emocionals, el son, l’ansietat o la depressió
en malalts crònics i amb problemes d’ànim. 

L’exercici fa salut i estalvia diners

A Espanya, el 49,3% dels homes i el 59,1% de les dones
de més de quinze anys pateixen algun dolor crònic 

Les claus

Després del programa terapèutic d’exercici físic i de la teràpia
psicoeducativa, els malalts mostren molts avenços

Les relacions emocionals, el son o la salut mental milloren
amb l’exercici, però també es poden reduir els dolors 
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